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2./^Megtörtént az MTA 1953. évi tudományos tervének jóváhagyása.. .

l

1./ Az osztályok foglalkoztak a .második. Ötéves tudományos terv . 
• főbb irányvonalainak megállapításával; /í II. ,IV•, VI .,,VII • ,VIII . 

1 osztály/ és az így elkészített tervezetet megküldtük azOT-nek.
■ • - . • - ■ ... ■

A jóváhagyott tematikai tervről kiértesítettük az intézet éket
■■ : ■' ■ ' '. ? .' ,'d

3. / A termeszétátalakító tervék kidolgozásának sikeres végrehajtásul
érdekében az Elnökség komplex bizottság létrehozását készítetté^ 
elő* ’ , ‘ ’> * ?:5* ■ • . ■ - • ■ .

4. / A biológiai kutatás szervezeti kérdéseinek tisztázása érdekébe^
a IV.', V. és VIII. Osztállyal, valamint küldő szervekkel meg- 
beszélést folytatott az Elnökség. ■ /J-

5. / Az Akadémia Hivatalában megszerveztük ,a titkos .ügykezelősé^etV

6. / Március havi kiküldetéseink. - ' ' .' . i 1 d

. a./ Mészáros István a kulturegyezmény keretében. Bulgáriába.' ki
utazott kéthetes tanulmányútra, á mesterséges megtermelem 
tés tanulmányozására.' ‘■ . < '

- b./ Kovács vKároly Bál Bulgáriába utazott , ahol; egy műszaki ? 
ferencián vett részt. \ ‘ ;;

c. / Jánossy Bajos és Kónya Albert NÍK-ba utaztak .és résztvettefi
a berlini Eizikus/Kongrésszuson. . .

d. / Németh Gyula és Bognár Kőzső Bulgáriába utaztak’, ' bogy szék-*j 
foglalójukat a Bolgár Tudományos Akadémián megtarthassák. j

e. / Straüb E.Brúnó a kulturegyezmény keretében Lexigeyloafszágbalj 
utazott előadások tartására és tapasztalatcsere céljából..
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7./ Március havi külföldi vendégeink •/."'•'V'/?; A.;./, :<--0

“ T .

a. / Megérkezett Karéi Cernylcsehszlovák nsftema'
tanulmányútra a kulturegyezmény keretében.

b. / Az IWK-ból megérkezett Alfons fiteiniger jogász, előadások/
tartására és tapasztalatcserére a kulturegyezmény keretébe'!

8./ Márciushónapban a legfontosabb felolvaso-és vitáulések a kövei 
kezők voltak:. . '.; /, ; ’ 1
Az I. Osztály rendezésében Trencsényi Waldapfel Imre akadémikus 
nak ”A nyelv-és irodalomtudomány feladatairól az ?SzKB llX. KpW 
resszusa, után” c. előadása. . f
Marx évforduló megünneplése a II. Osztály rendezésében.
Alfons Steiniger professzor «Marx harca:a feudális rbakció-oj®® 

- szemlélete ql.lenn c. előadása.
A ha;zai* alkalmazót t mát emátikai/kutat ások .itté^vítat ás MSWÍÍ

’ r-.

Osztály; fendezé séden. \ '/■
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. \.'.az 1953. március hónapban végzett .munkáról. s \ </-
' < , 7' ’ ' L ■ ' L " " ' " : 1 ’ A » ' ' • ■
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<A VI. Osztály'rendezésében Pogány Frigyes V,MA lengyelországi műemlék*’ 
helyreálliiáp, módszerei és azok tanulságai magyar vonatkozásban» • ,.>
Neugébauer. Tibor ”A ferromágnesség elméleté tt c. előadása. ' . ?

- Kézdy Árpád ” A rugalmasság tan és a képlékenységtan alkalmazása a 
•— t alagme chanikáb ani-M

" A VII.’Osztály rendezésében a vitaülés keretében- Freund Mihály-be-./ 
. számolt a Magyar'Ásványolaj és Földgázkisérleti Intézet legfontosab.bg 

témáiról,. '

A Vilii. Osztály rendezésében:Him állatok örökitő potenciájának meg^j 
határozása az'utódok alapján. • ,'y
A nyirségi .kovárványos homok., Uj homokjavitási rendszer. ’ Ő

9./ AS Aküóémia tudományos osztályaihak 1953* március hónapban 
-vé.gzett munkájáról.

Az I.1 osztály vezetősége javaslatot készitett a szótárkiadás,rende-?k 
zésére. A Nyelvtudományi Bizottság foglalkozott az-Akadémiai Nagy- 

/ szótár munkálataival, megvitatta Kniezsa István könyvét.^A'Nyelvmü- > 
Velő Bizottság foglalkozott a könnyűipari szaknyelv problémáivalf»

* AX Irodalomtörténeti Bizottság megvitatta a Magyar Irodalomtörténetül 
/ Társaság munkáját. Az osztályVézetőségnek súlyos hibája, hogy a
; Helyesírási bizottságnak a mai napig sincs elnöke, mivel ez nagyban^ 
■hátráltatja ;a .munkát. Az osziályvezetoségnek legfontosabb feladata J 
„ehnek' .a kérdésnek mielőbbi . megoldása. - í

"• ’ ■- ' ’’ 1 -

özuaiin nyexviiuaomanyi muiuK.ajjüiaKu jexenuusege a'J 
l, valamint Molnár Erik: A magyar nép őstörténet^

A II . Osztály Megkezdte Sztálin elvtárs uj müvének alapján a tudo.-<* <
• mányos tervek módosítását. Az‘állandó bizottsági viták közül legfoh- 
/ tosab^ak:* Ágoston; 'Sztálin nyelvtudományi . munkájának u jelentősége '•r 
q; '"j|ddágQgiá 0 a , "rrr*"^ nm-í vi-r- MáTmÓti TSH.4V’. A mö mro"v» Acs"E Kv’”fcí3Ylí

; c. .munkájának: megvitatása. y . 'J

', Jl III.' Osztály keretében a fizikusok felülvizsgálták a kutatóintézet 
ték. ésf egyetemi, tanszékek ^utatási munkáját és enneku alap ján élné-7J 
szitették á fizika 1953* évi, és. 1954. évi részletes'és a második / /

' ötéves tervre vonatkozó perspektivikus kutatási tervété Az osztályt 
^vezetőség megtárgyalta a Fizikus Bizottság javaslatát, mely a hazaiJ 

fizikai kutatás és a szovjet tudomány szorosabb, kapcsolatának kiala** 
kitásárá aifányult. ? B

■ -

• • x ; t - -a ■ / .

A IV. Osztály vezetősége foglalkozott Ljascsenko elvtárs kritikai 
megjegyzéseivel1és több határozatot hozott a fennálló hibák kikü-.,. 
ezöbölésére..Ezenkívül a Tihanyi Biológiai KutatóIntézet’Talaj- 

biplógiai Osztályának munkáját is megvizsgálták. A tudományos kuta-' ( 
tófiühka fokozott irányítása’és ellenőrzése érdekében 4 témakörben 
szekciókat szerveztek. 2árt osztályülést tártottak, melyen az osztály* 
titkár beszámolt az .osztály, első negyedévi munkájából. ' ?

'A/Si V. Osztály vezetősége a Korányi Vándorgyűlés és'a Sebészeti Ankét/

Mikrobiológiai Bizottság munkájával* ,Az-Onkológiai Bizottság'Szege- « 
den. intézet ellenőr zésselegybeWtött rákkutatási kolloMumot tartott, 
az Élettani Bizottság megvitat^ a stress problémát. k-J
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A VI. Osztály területén az egyes bizottságok részint *a beküldött | 
jelentések, részint ellenőrző látogatások alapján több intézet . -3 
munkájával foglalkozták.,A bizottságok több értékes javaslatot tér-- 
jásztettek különböző szervek felé, pk. az Energetikai Főbizottság 
javaslattal fordult az, OT-hez a vasütvill amos i tás energetikai kér^l 
déséneki értékelésére Az Üvegtechnológiái Szakbizottság 'javaslatod 
tett az Épitőanyagipari .Minisztérium felé, hogy üzemi méretű kiséW 
leteket vezessen be-szulfát'vizűvéggél történő olvasztásra. A 
Földalatti Vasút Talajmechanikai és Geológiai Szakbizottságajava- j 
solta, hogy a Fővárosi Tanácsot kérjük fel Nagybudapest geológiai 
térképének elkészítésére. ' f

‘ ’ ■ ' ' '■ *Ű1

A VII. Osztály foglalkozik a Központi Kémiai Kutató Intézet, élőké- 
szitő munkálataival. A Műanyagipari Bizottság foglalkozott a mű
anyagipari kutatás perspéktivikus tervével.

A VIII. Osztály előkészítette a martónvásári Növénytermelési 
Kutató Intézet és a budapesti Állategészségügyi Kutató. Intézet 
átvételét. . ■;
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Oeztrovszki György mb. főtitkár elvtársnak.

‘ Megkaptam az Elnökség február 14-1 ülésének jegyzőkönyvét és
megállapítottam, hogy a jég zőkönyv 7. oldalán a felszólalásomból a 
leglényegesebb pont kimaradt. felszólalásomat ugyanis a< következő mon
dattal kezdtem: * Tekintettel arra, hogy Elnökség 1953. január és feb
ruár hónapokra az osztálytitkári munka; alól számomra szabadságot enge
délyezett, á javaslatot Alexits György akadémikus készítette, akt ja
nuár hónapban az osztálytitkari munkát volt szives elvállalni, azonban 
-a javaslatot ismertem, tekintve, hogy azt az Osztályvesetőség egy ülé
sen megtárgyalta és amennyire emlékezni tudok a javaslat pontjav lénye
gében teljesen megegyeznek az Osztályvezetőeég által elfogadott határo
zatokkal. A javaslattal egészében egyetértek, csak néhány kisebb módo- 
sitásra teszek Javaslatot.”

Igen fontosnak tartom, hogy ez a mondat a jegyzőkönyvben utó
lag belekerüljön, ugyanis miután Jánossv bajos akadémikus a tényeknek 
nem megfelelő kijelentést tett, mely szerint a javaslatot az Osztály- 

zetőség egy tagja sem látta, kötelességemnek tartottam, hogy felhív
jam a figyelmet arra, hogy ez az állítása nem igaz. Az üggyel kapcso
latban pusztán tájékoztatás végett megjegyzem, hogy nem felél meg a 
valóságnak Gomb £yIái alelnöknek a jegyzőkönyv 8. oldalán található 
az a kijelentésej hogy ^ánossy akadémikus közlekedési akadályok miatt 
később érkezett az ülésre és hogy mikor ezeket a pontokat tárgyalták 
nem volt ott. Ugyanis mint $ jegyzőkönyvből világosan kiderül^ánossy 
akadémikus ezeknél a pontoknál jelen volt, sőt a kérdéshez hozzá is 
szólt. Megjegyzem, hogy a közlekedési nehézségek, melyekre Gombás al- 
elnök utal /havazás/, emlékezetem szerint egyáltalán nem álltak fenn.

Elvtársi üdvözlettel
'H. A

Rényi Alfréd ' 
osztálytitkár.

ve
t tett, mely szerint a javaslatot az Osztály- 

& sem látta, kötelességemnek tartottam, hogy felhiv-, ------------ - ------------------------ ---,------- ------, '^tí, _ ,------ - _

ez az állítása nem igaz* Az üggyel kapcso- 

v '8•''oldalán található

Budapest, 1953. március 12 
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